

## СОДЕРЖАНИЕ

Российский историк скандинавских стран и Финляндии профессор В. Н. Барышников. Поздравление с 60-летним юбилеем ..... 10

Библиография научных трудов профессора В. Н. Барышникова / составитель Т. Н. Гончарова ..... 14

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

*Kamenoff L.* Le baron de Breteuil, un agent de secret du Roi à la cour de Saint-Pétersbourg (1760–1763). ..... 20

*Сафонов М. М.* Российско-американская компания и 14 декабря 1825 г. ..... 33

*Терюков А. И., Йоутсен Н. Л.* Роль морского министра адмирала И. И. де Траверсе в организации полярных исследований. ..... 55

*Гончарова Т. Н.* Критерии отбора персонала для консульской службы Франции в России (1814–1848). ..... 74

*Васильева А. Ю.* «Наши усилия будут должным образом оценены общественностью»: деятельность фирмы «Томас Кук и сын» в британской Индии в конце XIX в. ..... 88

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

*Веригин С. Г., Барышников В. Н.* Участие представителей финских спецслужб в Гражданской войне в Карелии (1918–1922 гг.). ..... 100

## *Содержание*

---

*Корчагин О. В. Ленинградское отделение Коммунистического университета национальных меньшинств Запада (1920-е гг.)* ..... 120

*Чепик В. Н. Политика Великобритании в ЕЭС: вопросы экономического и валютного союза в первой половине 1970-х гг.* ..... 143

### **ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ, МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ**

*Таньшина Н. П. «Забытая» Июльская монархия: к вопросу о «модных тенденциях» в историографии* ..... 155

*Сергеев В. В. Современные российские диссертационные исследования по истории дипломатии и международных отношений Нового времени: систематизация и тематические тренды* ..... 174

*Возгрин В. Е. Особенности шведской историографии позднего Средневековья – XVIII века* ..... 185

### **РЕЦЕНЗИИ**

*Ли Игин. Новое исследование битвы под Полтавой (по поводу монографии П. А. Кротова)* ..... 210

*Требования к подаче материалов в журнал* ..... 218

## **C O N T E N T S**

Russian historian of the Scandinavian countries and Finland Prof. V. N. Baryshnikov. Our congratulations on the 60th anniversary ..... 10

Bibliography of the scientific works of Prof. V. N. Baryshnikov / compiler Docent T. Goncharova ..... 14

### **MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA**

*Kamenoff L.* The Baron de Breteuil, an agent of the “King’s Secret” at the court of Saint-Petersburg (1760–1763) ..... 20

*Safonov M. M.* Russian-American company and December 14, 1825 ..... 33

*Teryukov A. I., Joutsen N. L.* The role of the Naval Minister Admiral I. I. de Traversé in the organization of polar research ..... 55

*Goncharova T. N.* Appointment criteria for the French consulates in Russia (1814–1848) ..... 74

*Vasilieva A. J.* “Our efforts will be duly appreciated by the public”: Thomas Cook & Son’s activities in British India at the end of the 19th century ..... 88

### **CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES**

*Verigin S. G., Baryshnikov V. N.* Participation of Finnish special services in the Civil war in Karelia (1918–1922) ..... 100

## *Contents*

---

*Korchagin O. V.* Leningrad departement of the Communist university of the National minorities of the West (1920s) ..... 120

*Chepik V. N.* The British EEC policy: the issues of economic and monetary union in the first half of 1970s. .... 143

### **HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES, METHODS OF HISTORICAL RESEARCH**

*Tanshina N. P.* The “forgotten” July monarchy: for the question of “fashion trends” in historiography ..... 155

*Sergeev V. V.* Latter Russian dissertation researches on the history of diplomacy and international relations of Modern history: systematization and thematic trends. .... 174

*Vozgrin V. E.* Features of the Swedish historiography of the late Middle Ages — 18th century. .... 185

### **REVIEWS**

*Li Yining.* New study of the battle under Poltava (on the monography of P. A. Krotov). .... 210

*Requirements for submitting materials to the journal* ..... 218